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’|; RADOM. 13 września 1990 r. o godz. 2.00 nad ranem 
lwieszona została akcja protestacyjna w Spółdzielni

Dom" w Radomiu. Komitet Strajkowy - w zamian za 
{•■rancję nie stosowania kar dyscyplinarnych wobec 

fajkujących - zgodził się, by żądania i postulaty 
j°gi rozpatrzyło Walne Zgrbmadzenie Spółdzielców, 

żbierzie się 28 września 1990 r. Porozumienie 
-owbjn j.:. także, że Zarząd Spółdzielni wypłaci pra- 

•'■‘"likcm zaliczkę w wysokości '50% wynagrodzenia za 
?’ objęte strajkiem, oraz że wszystkie ewentualne 
Cr'!?tY» wynikło z proklamowania protestu, wliczone 

jpstaną w koszty Spółdzielni.,
« Do porozumienia doszło po interwencji Zarządu Re- 
4°n'' Ziemia Radomska, którego delegacja (Z.Ma- 

1 ■!> Z.Poikowiński, Z.Cichoń, M.Wąsik i K.Owczarek) 
łlhiormowała Zarząd i Radę Nadzorczą Spółdzielni,
I. fałsze ignorowanie Komitetu Strajkowego doprowa- 
f1-; może do bardzo drystycznego zasostrzenia form 
1”, st-n. Dwa dni-wcześniej władze spółdzielni nie 
- ,,’i|7 się na zaproponowane przez strajkujących 
■ nnki zawieszenia akcji protestacyjnej.

-?ynny strajk w SM "Nasz. Dom" trwał Ib dni.
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We wtorek, 11.września odbyło się spotkanie 
"Ś". Ziemia Radomska z Regionalną Se-

■' do jakiego doszło wśród działaczy Sekcji i 
la? czego funkcjonowania "Solidarności" w pla- 
oświątpwych.

,^o'ć działaczy z aprobatą wyrażała się u kro- 
jętych przez v-ce przewodniczącego Regionu, 

które miały na celu odwołanie ze 
Ł. ,Wir'i:a kura tor Danuty Grabowskiej. Wskazano, że 
j f.,l^'?!1":)ż.ownnia struktur Zarządu Regionu pozytywne 
i ‘p ••tfth.io tej sprawy nie byłoby możliwe.
4 ^toJj*u/A>lrwałej, obfitującej w wymianę wzajemnych 
>uczv r wrzutów dyskusji, przedstawiciele "S" 
l.ac 'a|®lskiej podjęli uchwałę o rozwiązaniu Sekcji
■ . Oświaty i Wychowania. Zarząd Regionu
1 głosów zaaprobował tę decyzję.
Ikcił z ^odać» że Sekcja Oświaty Jest kolejną - po

*u^tury i Służby Zdrowia - branżową struktbrą 
' iap^hnścl", kt°ra zdecydowała się na przerwanie

:;z°j części zebrania Zarząd Regionu omówił
’ I tCe zagadnienia organizacyjne.
t Prń- Ugodzono się na przedłużenie o miesiąc umów 
ikąćc ? pracownikami Fundacji Gospodarczej. Wery- 
■ag n? tych umów 1 ich ewentualne przedłużenie na 
'hr'7ąf| °kreślony nastąpi na wrześniowym posiedzeniu

IPołś Stanowiono wydelegować do Rady Fundacji 
Iść G clał0 nadzorujące i kontrolujące działal- 
|Podk„ czterech członków Zarządu: Z.Madeja,

świńskiego, A.Rajcherta i B.Kochanowską.
rwńyćuPrzyznano kolejne 1/2 etatu dla biura radców 
5wych ń stwierdzając, że konieczne jest szukanie 
racowir «aIni'<ów Pracy w tym biurze, gdyż dotych- 
hów n radcy prawni zdecydowali się na wymówienie ° Pracę.
ToteśtiZ,jasir^nowano kwotę 1 min. zł na pomoc dla 

idącej załogi SM "Nasz Dom".
P WrzcJ-? Posiedzenie Zarządu Regionu odbędzie się śnla 1990 r< 0 gQdz> 16<OO< * ’

E KKR «<si,picy p): ziemia Radomska 1 Komitet Obchodów 10 Ro
bie pp2 ^ahania NSZZ "Solidarność" serdecznie dzlę- 
hlnym i af5iębiorstwom, spółkom, Instytucjom kultu- 
FkładowymPołecznym’ osobom prywatnym oraz Komisjom 
pającego P°moc w zorganizowaniu festynu uśwle- ’ 
___ rocznicę powstania naszego Związku.

SPOTKANIE KOMISJI ZAKŁADa.TCH Z ZARZADE" REGIONU '

W piątek, 7 września, odbyło się zebranie przewodni
czących Komisji Zakładowych "S” z Zarządem Regionu ^S" 
Ziemia Radomska., Głównym tematem spotkania była prywa-- : 
tyzacja przedsiębiorstw państwowych.

Uczestniczący w spotkaniu poseł Ziemi'Radomskiej Ma
ciej Półtorak przedstawią zebranym niebezpieczeństwa , 
związane z procesem przemian własnościowych. Proces ton, 
aby, był efektywny, zyskać musi aprobatę społeczną, nic 
może więc przerodzić się w kolejny etap uwłaszczania 
nomenklatury. Powstaje jednak, pytanie: kto wykupi akcje 
przedsiębiorstw, jeżeli tylko nomenklatura posiada odpo
wiednią ilość środków finansowych? Wyjściem z sytuacji 
byłby akcjonariat pracowniczy, ale jego praktyczne zasto
sowanie prowadziłoby do rozproszenia decyzji gospodar-. 
czych, a co za tym idzie, małp "agresywnego” zarządza
nia przedsiębiorstwami.

Poseł zwrócił uwagę także na tó, że idea akcjonaria
tu - wbrew pozorom - sprzeczna jest z zasadami sprawie
dliwości społecznej.

"Nie zapominajmy - powiedział -że majątek przedsię
biorstw państwowych należy do całego społeczeństwa, a 
nie do poszczególnych kolektywów pracowniczych. Gdyby, 
przyjąć rozwiązania akcjonariatu, pokrzywdzone zostały
by załogi tych zakładów, które strukturalnie uwikłane 
są w mniejszą rentowność. Jak poza tym uwłaszczyć urzęd
ników i całą sferę nieprodukcyjną? Oddać im we władanie 
biurka i długopisy?"

Odpowiadając na zgłoszoną z sali wątpliwość, czy pry
watyzacja toczyć się będzie w oparciu o rzetelną wycenę 
majątku przedsiębiorstw, poseł stwierdził, że dla ludzi 
biznesu nie jest istotna wartość maszyn, urządzeń i bu
dynków składających się na dany zakład, lecz zysk, który 
można osiągnąć inwestując w ten zakład. Dlatego nie po
winny dziwić takie paradoksy, jak oferta, kupna Stoczni 
Gdańskiej za 5 milionów dolarów. "Dla na.3 jest tam og
romny majątek. Dla kapitalistów - kupa maszynerii zdolna 
produkować niewiele warte buble" - oświadczył poseł.

W dalszej części spotkania omawiane były Zagadnienia 
wewnątrzzwiązkowe. Głos zabierali rn.ih. Kazimierz Ow
czarek, kierownik Biura Ochrony Pracy, który zarzucił 
Komisjom Zakładowym, że mało interesują się problematyką, 
bezrobocia (do Regionalnego Funduszu dla Bezrobotnych 
przystąpiło, Jak dotąd, tylko 19 Komisji Zakładowych) 
oraz przedstawicielka służby zdrowia, Anna Mąkosa,■ którą 
zaapelowała o poparcie ostatnich decyzji Lekarza Wojewó
dzkiego v/ Radomiu odwołujących ze stanowisk wszystkich 
ordynatorów' i dyrektorów Wojewódzkiego Szpitala Zespolo
nego - placówki, która'była do tej pory "bastionem no
menklatury".

OŚWIADCZENIE KOMISJI ZAKŁADOWEJ NSZZ "SOI.TDARNOSC" 
PRZY ZAKŁADACH GORNICZO-METALOWYCHW ZgBCU

Komisja Zakładowa "S" przy ZGM "Zębiec" wyraża pełne 
poparcie dla Przewodniczącego Lecha Wałęsy w jego dzia
łaniach zmierzających do pełnego rozwoju demokracji i 
pluralizmu. Liczymy, że działania te - tak jak dotych
czas - uwzględniać będą interesy i potrzeby najszerszych 
Bzesz pracowniczych, a więc umacniać będą pozycję i rolę 
NSZZ "Solidarność".

Potrzebne to jest głównie coraz liczniejszym grupom 
społecznym i pracowniczym, które w wyniku rosnących ko
sztów przebudowy gospodarczej odczuwają coraz dotkliwiej 
materialną degradację i niepewność jutra.

Konieczność dalszych niezbędnych zmian-w życiu. Państwa 
musi te koszty zwiększyć. Wynika stąd potrzebą nie tylko 
istnienia silnego Związku Zawodowego, lecz głównie tego 

dok. na str. 2



OŚWIADCZENIE KZ "S" PRZY ZAKŁADACH W ZEBGU 

aby na czele państwa stanął człowiek cieszący się po
wszechnym autorytetem, godny zaufania, niekwestiono
wany przywódca Narodu.

Takim'człowiekiem jest Lech Wałęsa, czego dowiod
ło nie tylko ostatnie dziesięciolecie, lecz również 
mediacyjne sukcesy w trudnych dla Państwa momentach.

Lech Wałęsa pierwszy skrytykował układ polityczno- 
-gospodarczy jaki wytworzył się po "okrągłym stole" 
i wierzymy, że może go zmienić ku zadowoleniu społe
czeństwa.

Dziwna bariera podważająca starania Lecha Wałęsy 
w przyśpieszaniu zmian powinna zniknąć.

Komisja Zakładowa "S" 
przy Zakładach Gómlczo-Meta- 
lowych w Zębcu

INFORMACJE BIURA OCHRONY PRACY

Miejskim Przedsiębiorstwie Komunikacyjnym w Ra
domiu obradowała Komisja Zakładowa "S", pod przewod
nictwem Piotra Wolanowskiego.

W zebraniu wzią udział kierownik Biura Ochrony 
Pracy przy Zarządzie Regionu "S" Ziemia Radomska, Ka
zimierz Owczarek, który przedstawił sytuację strajku
jącej załogi Spółdzielni "Nasz Dom" i zaapelował o 
wsparcie finansowe dla Komitetu Strajkowego. Komisja 
jednomyślnie podjęła uchwałę o przekazaniu na rzecz 
strajkujących kwoty 500 tys. zł.

W kolejnym punkcie porządu zebrania K.Owczarek 
przekonywał członków Komisji do przystąpienia do Fun
duszu dla Bezrobotnych.

Następnie Piotr Wolanowski poinformował o koniecz
ności dokonania w przedsiębiorstwie Społecznego Ins
pektora Pracy i prosił kierownika Biura Ochrony Pracy 
o informację w przedmiotowej sprawie.

... Artur Kucharek zawiadomił Biuro Ochrony Pracy 
iż Komisja Zakładowa "S" w Zakładach Budownictwa Kole- 
jowogo przekazała dla strajkujących ze Spółdzielni 
Nasz’ Dom" kwotę 700 tys. zł.

Finansowego wsparcia strajkujących kwotą 500 tys.zł 
dokonała także Komisja Zakładowa z Fabryki Nakryć Sto
łowych ■■‘Gorlicach" w Drzewicy, o czym poinformował 
przewodniczący KZ "S" przy SM "Nasz Dom", Beatę Tra
czyk, kol. Stefan Wójcik.

... Komisja Zakładowa "S" przy Chemicznej Spółdzie
lni Pracy"Swit" podjęła uchwałę o przystąpieniu dó Fu
nduszu dla. Bezrobotnych. Jest to tym bardziej godne 
uznania, że w spółdzielni nie przewidywane są żadne 
zwolnienia z pracy.

Przewodniczącą Komisji Zakładowej "S" w Spółdziel
ni "Świt" jest p, Lucyna Pytlewska.

... Ryszard Metzger, przewodniczący Komisji Zakła
dowej "S" przy Zakładach Produkcyjno-Remontowych Ene
rgetyki w Radomiu przeznaczył w imieniu Komisji kwo
tę 50 tys. zł dla osoby znajdującej się w wyjątkowo 
trudnej sytuacji materialnej.

Postawa związkowców z ZPRE Radom winna znaleźć 
Jak najszersze naśladownictwo także w innych ko/iis- 
Jach zakładowych "S".

... W Związkowym Biurze Pośrednictwa Pracy zatru
dniona została p. Elżbieta Klepczyńska, która wyna
grodzenie pobierać będzie z kredytu udzielonego przez 
Wojewódzkie Biuro Pracy.

Aktualnie Biuro dysponuje 137 ofertami pracy w na
stępujących zawodach: murarz, stolarz, tokarz, kraw
cowa.

Biuro umożliwiło znalezienie pracy 16 osobom, w 
tym także nie będących członkami "Solidarności".

... Region Mazowsze NSZZ "Solidarność" zorganizo
wał w Warszawie w dn. 6 września 1990 r. naradę kie
rowników Biur Ochrony Pracy. Region radomski repre
zentowali: Kazimierz Owczarek i Elżbieta Klepaczyń- 
ska.

W czasie spotkania wiele miejsca poświęcono fun
kcjonowaniu Funduszu dla Bezrobotnych. Szef Biura 
Ochrony Pracy z Krakowa podzielił się swymi osiąg
nięciami w tym zakresie. Poinformował, że w Regionie 
Krakowskim zaproponowano wszystkim członkom "Solida
rności" dobrowolne opodatkowanie się kwotą 1000 zł 
miesięcznie na rzecz bezrobotnych. Fundacja krakow
ska rozpocznie działalność od stycznia 1991 r.

Głos zabrał również K.Owczarek, który przedstawił 
zasady działania Funduszu w regionie radomskim. Jak 
się okazuje, nasz regionalny Fundusz jest pierwszym:

i ' dok. na str.4

KOMUNIKAT KOMISJI KRAJOWEJ NSZZ "SOLIDARNOŚĆ" f

KRAJOV/E POROZUMIENIE
KOMISJI ZAKŁADOWYCH

11 września 1990 r. odbyło się posiedzenie prezydium 
Komisji Krajowej NSZZ "Solidarność". Pórządek obrad 
zdominowały sprawy bieżące, przede wszystkim problem} 
i konflikty w branżach, I tak napięta sytuacja panuj* , 
w przedsiębiorstwie PKP. Sytuację tę zreferowali na ■ -~ 
prośbę prezydium przedstawiciele "Solidarności" Pół-?, 
nocnego Okręgu Kolei, z przewodniczącym Zbigniewem 
niukiem, którzy w tym samym czasie odbywali swoją nal 
dę w Gdańsku. Kolejarze już od dłuższego czasu stano" 
wią jedną z tych grup pracowniczych, które znajdują 1 
się w szczególnie trudnej sytuacji płacowej. Aktualni 
rozmowy pomiędzy centralami związkowymi w PKP a Dy rei 
cją Generalną stwarzają pewne nadzieje rozwiązania U. 
go problemu, jednak tylko doraźnie. Dyrekcja Generał? 
proponuje podwyżki, które pozwoliłyby na podniesieni! 
płac kolejarskich do poziomu średniej z pięciu dzia- /. ^ceriary o Krajowym rorozumiemu Ka
łów, ale kosztem tżw. nagrody z zysku, która miała bf ■< klanowyen.
wypłacona w 1991 r. Prezydium KK stanęło na stanowisj 
że obok rozwiązań doraźnych konieczne jest jak najsź 
bsze podjęcie rozmów z przedstawicielami rządu, któr . Inicjatywa powołania Porozumienia zrodziła się 
miałyby na celu .wypracowanie mechanizmów podnoszeniajsrod działaczy związkowych z Gdańska i Krakowa, 
płac dla wszystkich przedsiębiorstw dotowanych z bu- ' lipca 1990 r. Komisja Robotnicza Hutników NSZZ "S" 
dżetu państwa. Stwierdzono również, że niezbędne jest'.’!? im. Sędzimira w Krakowie, Komisja Zakładowa "S" 
wprowadzenie już uzgodnionych zmian restrukturyzaęyj|Gdańskiej i Komisja przy Stoczni Remontowej 
nych w PKP. Wymaga to szybkiej nowelizacji-trzech usł'-'- Józefa Piłsudskiego w Gdańsku wydały oświadczenie 
taw: o kplejach, o przedsiębiorstwie państwowym PKP/*-órvm stwierdziły iż konieczne jest zorganizowanie 
prawa przewozowego. f.-.TR^Łlńlą organizacji związkowych z dużych'i średnich

Kolejny dyskutowany na posiedzeniu problem to ui-acy w celu uzgodnienia działań na rzecz
flikty związane z prywatyzowaniem handlu. Mają one " ■;r,iln<'.'.' i gospodarczej 1 politycznej i zabezpiecze- 
Jsce w różnych miastach Polski, min. w Łodzi i Wrocłę/ interesów załóg pracowniczych. Oświadczenie za- 
wiu. Lokalne, samorządy terytorialne w różny sposób d( brało taką ocenę obecnej sytuacj ' społeczno-gospo- 
konują prywatyzacji, zależnie od przyjętej polityki i. Polski :
np...tworzenie sieci tanich sklepów i preferencji dlbŁ "•‘tT.znizacje "Solidarności" .?ą jedną z głównych 
pracowników lub przeciwnie: wolnych przetargów i mak-’ "-ił mogących wymuszać zmiany na poszczegól-
maliżacjl cen wynajmu lokali. Ministerstwo Rynku WeW". etaf ich rozwoju ekonomlczno-politycznego w Pol- 
nętrznego składało na początku roku obietnicę tworze" r?- 
nia możliwości przejmowania sklepów przez pracowni.*/ 
W wielu przypadkach okazały się one obietnicami bez j' 
pokrycia. Zdaniem Prezydium nie wszystkie Zarządy Rej 
gionalne "S" podjęły działania na rzecz pomocy prac 
nikom handlu.. Konieczne Jest, aby odpowiednie Ogniw j. 
Związku podejmowały negocjacjo z władzami lokalnymi l'..1 
na temat prywatyzacji sklepów. Konieczne jest równie!' . 
udzielenie pracownikom sklepów odpowiednich porad pf 
wnych i finansowych, organizowanie szerokiej, pomocy 
dla wszystkich zagrożonych bezrobociem, walka ó użyS 
kanie dla nich odpraw w przypadku zwolnień a także p 
moc w staraniach o' przejmowanie sklepów przez prac 
wników. Związek wystąpi do Ministerstwa Finansów .o luty < * 
zwiększenie puli kredytów dla pracowników handlu prś 
nących przejąć sklepy, w których dotychczas pracował ,e j'/a 
W dłuższej perspektywie zatrudnienie w handlu i uśłjł^i 
gach zdecydowanie wzrośnie, nie musimy więc obawiać j 
się bezrobocia w tym obsarze. Pracownikom handlu jes' 
jednak potrzebna pomoc dziś. Ponadto zaś, w handlu 
śnie prywatyzacja postępuje najszybciej i na tym pr4rz/J/ 
kładzie społeczeństwo będzie budowało swoje opinie 
prywatyzowanej gospodarce. I'’'!-"

Od dwóch miesięcy trwa konflikt w Człuchowie spoi4o/nl, 
dowany niewypłacaniem wynagrodzeń pracownikom oświat! p/ . 
szczebla podstawowego. Sytuacja ta ma swoje źródła Irz,.,,, 
w problemie stosunku budżetu centralnego do budżetów! h*i\xa;iy puSJ.a-
terenowych. Rżąd powołał specjalny zespół międzyresO;// w > °isce z równoczesnym zabezpieczeniem in-

związku ż życzeniem wyrażonym przez uczestników 
potkania przewodniczących Komisji Zakładowych z Za- 
ządem Regionu "S" Ziemia Radomska, przedstawiamy 
osi.eune nam materiały o Krajowym Porozumieniu Ko-

podjęcie rozmów z przedstawicielami rządu, któr . Inicjatywa powołani.?. Porozumienia zrodziła się 
■by na celu .wypracowanie mechanizmów podnoszenia j:;r°d działaczy związkowych z Gdańska i Krakowa.

'zej. Polski:
al '/Grr-nlzacje 
jj^alnycl • ■ 
^yt-h ete 

'rzt' r ’n 
ilkOT :ł0, Po to walczyli:

'j? drobne swary i par 
"^'^zentowane na różnych 
•'t'jmem prow 

'Pdłe.cznepo w 
ornych wyr,f.

aJ'>ard ziej ■Ycznych 3
w uaansnu uoszi'

Kornlnji Zakładowych

.my oraz ponosiliśmy tyle ofiar, 
iykulame Interesy różnych grup 

czeblach władzy włącznie 
idzlły do zniszczenia ogromnego wysiłku 
zakresie budowania demokracji oraz og- 
■zeń załóg pracowniczych w naprawie go-

łado. "Solidarnoścl" mają 
rzecz wypracowania stanowiska w 

prawach gospodarczych i poll- 
<-achodzących w kraju...".

w Gdańsku doszło do spotkania przedsta- 
” ’ , i "S" ze Stoczni Gdańskiej,

iunv ' Sędzimira, Kopalni "Wujek", Stoczni, im. Ko- 
'(?‘Z(^arysk.iej, Stoczni Północnej, Stoczni Remonto- 

‘ Piłsudskiego, Huty Warszawa, H.C.P, "Cegieł- 
.e uusiuy ouawiBC’1 m, '■ 1 • Stoczni Szczecińskiej, Huty Stalowa Wola
Pracownikom handlu JesL-f^p utu" z Sosnowca, na którym powołano stałe

■ ” w»a' ■'^tawicielstwo dużych i średnich zakładów pracy
cel Porozumienia uznano: "bezpośrednie 

./■'^■■-ywanie stanowisk organizacji związkowych na- 
' ' zakładów do Komisji Krajowej NSZZ "Solidar- .

"raz "tworzenie możliwości bogacenia się pra- 
■' w procesie prywatyzacji przedsiębiorstw, 

ggktywą włączenia ich Jako, współwłaścicieli 
.lębiorstw do przyszłej, średniej klasy posia- 

terenowych. Rżąd powołał specjalny zespół międzyresolerjw Polsce z równoczesnym zabezpieczeniem in- 
towy złożony z przedstawicieli ministerstw: finansówiypracowniczych na forum parlamentu, poprzez 
edukacji i pełnomocnika rządu ds. samorządu terytori! ra. . /‘r,!le do^przyszłych wyborów swoich kandydatów 
lnego. Prezydium KK postanowiło ubiegać się o uczes- Do zakladowycń "Solidarności",
tnictwo reprezentacji NSZZ "Solidarność" Pracowników} uj-s spotkania "Porozumienia", tym razem
Oświaty i Wychowania w pracach tego zespołu. Uważa Ip ni,,'-1/? 100 komlsJi zakładowych, doszło
nież, że powinni wziąć w nim udział przedstawiciele r'oni*n^a ? j Y Nowej Hucie,
bezpośrednio zaangażowanego w konflikt samorządu mia! teffo Przf?dstawiamy. obszerne fragmenty relacji 
ta Człuchowa. paz'et-., ? „ nla* .. zaczerpniętą z 35 numeru

Na posiedzeniu Prezydium omówiono ponadto projektjobbJ Nowoczesność". Tytuł artykułu: "Gniewne 
prac Komisji Krajowej, który zostanie poddany pod dyl ^otniKow".
kusję na najbliższym posiedzeniu plenarnym. Przeproś 
dzono również wstępną dyskusję nad opracowanymi przMja d]av?r,l chcleliby, ale to nie będzie konkuren- 
Mariana Krzaklewskiego założeniami do zmiany regulawlz Związku. Jak zadeklarował wiceprzewod- 
nu finansowania sekcji branżowych i zawodowych. PraCp cxaj •’ 1°’ Sędzimira Władysław Klelian -
nad tym regulaminem będą kontynuowane. Jnteregów°PlniOdawc5e KornisJi Krajowej pilnujące

Bogdan Borusewicz przdstawlł stan prac komisji sejekonomir..Pracownlków w procesie zmian polityczno- 
mowej nad ustawą o zwrocie majątku NSZZ "Solidarność Kto,;
utraconego w wyniku wprowadzenia stanu wojennego. K<5j"tawiax reprezentować : ornisje Zakładowe i prze- 
sja sejmowa nie przyjęła propozycji KK NSZZ "S" rozsłze;-niG ^owisji Krajowej problemy załóg, a jedno- 
rzenia zakresu przedmiotowego tej ustawy. Odrzucono łuch. Woaec panującego w niej marazmu - wymuszać 
wnież propozycję powołania komisji ds. zwrotu majątw Ją słułaze?° struktury regionalne i centralne? 
która zgodnie z sugestią KK ma działać przy ministrżj żądny,n koordynować działalność członków. To
pracy i polityki socjalnej na szczeblu regionallnym Jomlsji Y nie Przeszkadza porozumiewaniu się
wojewódzkim. Możliwe są jednak sesje wyjazdowe,koisJ’ Nic now^» .
Przyjęto rewaloryzację świadczeń wg. relacji; średnicy.; "3j„xh ?°J Przypomniał Mieczysław Gil. Była kle- 

.z p^ała „ , (wiodących zakładów pracy). To ona opra-
dok. na str.T ‘-In. projekt przedsiębiorstwa społecznego,

i stotnych

który w 1991 r. posłużył "Solida
rności" do pertraktacji z rządem 
w kwestii ustaw o samorządzie za
łogi i o przedsiębiorstwie pań
stwowym, ustaw gwarantujących za- 

; łogom podmiotowość.
Powiązania poziome są koniecz

ne, bo w ”S" polityka wzięła górę 
nad powinnościami Związku. A cóż 
jest dziś ważniejszego niż ódbudo- 

■ wa gospodarki?
Najważniejszą osią zmian - po

wiedział Wojciech Daniel z Huty im.
.......... Sędzimira - będzie przechodzenie 

do gospodarki wolnorynkowej, prywatyzacja przedsię
biorstw państwowych..

Czy komisje zakładowe "S" mają w tym procesie ucze
stniczyć, czy nastawić się na rewindykację? Cel Zwlą~. 
zku pozostaje niezmienny - odpowiedział sobie mówca - 
obrona interesów pracowniczych. Metody działania muszą 
się zmienić - skoro zmienia się system ekonomiczny. 
W gospodarce wolnorynkowej tylko dobrze prosperująca 
firma zapewnia pracownikom pracę, a tym *se-nym Związko
wi istnienie. Związek powinien więc podejmować i popie
rać działania zmierzające do rozwoju firmy.

. Związek musi też bronić pracowników w samy;, proce
sie prywatyzacji. Jak?

Najlepiej - powiedział Jacek Lipiński, przewodniczą
cy Komisji Zakładowej Huty Warszawa - uwłaszczając pra
cowników ■ poprzez- akcjonariat pracowniczy. Współwłas
ność na majątku zakładu, w którym pracują, ■zagwerahtu,- . 
je im korzyści materialne w postaci dywidend,, a także . 
współdecydowanie o najważniejszych sprawach swego zak
ładu.

Były i wątpliwości: czy akcjonariat pracowniczy'nie ■■ 
Jest przypadkiem tylko haszyszem dla. ubogich? Cz-y’.-pra
cownicy powinni dążyć do współzarządzania przedsiębior
stwem, skoro się na tym nie znają? ■ ■ ■ ■ ■

Odpowiadał Krzysztof Ludwiniak, amerykański specja
lista od spraw własności pracowniczej. Z badań, prze
prowadzonych w USA na życzenie federalnego.urzędu poda
tkowego wynika, że firmy, które udostępniły swe akcje 
pracownikom, są znacznie bardziej produktywne i rento
wne, tworzą też znacznie więcej miejsc pracy. Wiele 
z nich wręcz uratowało się od plajty dzięki wykupieniu 
ich przez pracowników.

Sala.dała się przekonać...
Jednak nadzieje pracowników na zrealizwanie idei 

akcjonariatu mogą spełznąć na niczym. Uchwalona 13 11- 
pca br. ustawa o prywatyzacji przedsiębiorstw państwo
wych pomija prawie całkowicie interesy pracownicze - 
- powiedział Jacek Lipiński. Przytoczył słowa marsza
łka Senatu Andrzeja Stelmachowskiego:

"... ustawą wykazuje dziwny lęk przed pracownikiem. 
Nie mamy lęku, aby rozdawać akcje, nawet za darmo, każ
demu: wariatowi, który siedzi w szpitalu dla wariatów, 
niemowlęciu. Wszystko jest możliwe. Ale pracownik!".

Związek, mówił dalej Lipiński, musi domagać się no
welizacji ustawy. Tak, by stworzyć niezależny od rządu 
organ prywatyzacyjny i procedurę prywatyzacyjną, która 
wykluczy arbitralność decyzji urzędników państwowych.

Skoro, ustawa znosi w przedsiębiorstwach sprywatyzo
wanych reprezentację pracowniczą w postaci rad pracow
niczych, należy — zdaniem Marcina Przybyłowicza.z war
szawskiego "Unipanu" - wywalczyć ich uprawnienia dla 
związków zawodowych. Praktycznie - przez odpowiednio 
sformułowany układ zbiorowy. Obecnie w Komisji Krajo
wej toczy się dyskusja nad projektem ustawy o zakłado

wych układach zbiorowych. Jest to zły projekt. Komisja 
Krajowa powinna zająć w tej sprawie stanowisko, nie po
zwolić na jego uchwalenie w takim kształcie.

Nie może się powtórzyć to, co się stało z ustawą, o 
prywatyzacji. Związek Ją pokpił, a Komisja Krajowa nic 
zajęła jednoznacznego stanowiska. Co więcej, w imieniu 
"Solidarności" ekspert Tomasz Stankiewicz, przez żadne 
władze związkowe nie upoważniony, na posiedzeniu komis 
sjl sejmowej wypowiedział się przeciw akcjonariatowi 
pracowniczu i żadnych konsekwencji wobec niego nie wy
ciągnięto...

Związkowi, a właściwie jego władzom krajowym i re
gionalnym, dostało się raz jeszcze.

"Solidarność" winna wziąć inicjatywę w sprawie pry
watyzacji we własne ręce. Dotychczas tego nie zrobił, 
bc działacze regionów i komisji krajowej stali się za
nadto politykami (J.Lipiński).

0 tym, o czym się mówi.tu, na spotkaniu Krajowego 
Porozumienia, powinno się mówić na posiedzeniach Zarzą
dów Regionówj nie mówi się dlatego, że działacze reeto-’ 
now zajmują się polityką (Zbigniew Śliwiński z PZL Łiy- 
dral"). Za pieniądze i przy"pomocy Związku rozkręcają 
partie polityczne. A sprawy związkowe zostawiają na boku

dok, na str. 4
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KHAJO./S POROZUMIENIE KOMISJI ZAKŁADOWYCH
- dok. zę str. 5

Szefowie Związku patrzą tylko na to, czy się zała
pią do wielkiej polityki. Dopiero wtedy mają zamiar 
zostawić Związek. Trzeba ich zmusić, żeby już teraz 
się zdecydowali, kim chcą być: politykami czy działa
czami związkowymi.

Dla wiceprzewodniczącego Komisji Zakładowej Stocz
ni Gdańskiej, Zbigniewa Lisa, ani Centrum ani Akcja 
Demokratyczna nie są reprezentacją związku zawodowe
go. Pytał, czy ich przedstawiciele nagłaśniają w spo
łeczeństwie treści, o których można powiedzieć, że są 
nasze? Czy zmieniają porządek społeczny, budują nowy 
ustrój? Jaki?

Mieczysław Gil dodał, że- formacje te zawierają ku
riozalne sojusze oparte nie na programach, lecz na 
wiąziach towarzyskich. A miedzy posłami i społeczeń
stwem wytworzyła się przepaść.

Po naszych plecach do Sejmu i Senatu weszli ludzie, 
którzy zapomnieli, kto ich wybrał - powiedział Mieczy
sław Grala z Zakładów Naprawczych Sprzętu w Żarach -
- i którzy wyprawiają takie rzeczy, jak choćby ostat
nia sprawa z ogródkami działkowymi.

Sala wysłuchała ze zdumieniem Andrzeja Miłkowskie- 
go z Huty Warszawa, kiedy opowiedział nistorię utrące
nia w Sejmie poselskiego projektu ustawy o przekształ
ceniach własnościowych (zakładał on wprowadzenie ak
cjonariatu pracowniczego jako równoprawnego rozwiąza
nia własnościowego).

Opowiedział i historię zuoiegów pruminentnych pos
łów OKP, którzy wyszli z sali obrad i doprowadzili do 
braku quoi'um, by uniemożliwić uchwałę deklarującą, że 
celem przekształceń własnościowych jest stworzenie 
warunków efektywnego gospodarowania i budowy podmioto
wości ekonomicznej obywateli przez upowszechnienie 
własności...

Stąd i wniosek, szeroko umotywowany, Wojciecha Da
nielą, by. Komisje Zakładowe "S" zwłaszcza komisje du
żych zakładów, wystawiły swoich reprezentantów - uch
wala Zjazdu daje im do tego moralne prawo - w przysz
łych wyborach parlamentarnych.

W Sejmie i Senacie - stwierdził Mieczysław Ćrala -
- potrzebne jest silne lobby robotnicze. Nie tak.s.1- 
ne, by z:najoryzowało i kontrolowało cały parlament, 
ale na tyle silne, by było w stanie wyartykułować 
obronić interesy robotników.

KOMUNIKAT KOMISJI KRAJOWEJ - dok, ze str. 2 

średnia krajowa 12 grudnia 1981 r. - średnia krajowa 
w dniu wydania decyzji o zwrocie. W sytuacji niemoż
liwości odzyskania utraconych dóbr przewiduje się od
szkodowanie. W zakresie obowiązywania ustawy wyłączo
na będzie możliwość dochodzenia roszczeń z powództwa 
cywilnego, co uniemożliwia organizacji, która weszła 
w posiadanie majątku procesowanie się o jego zatrzy
manie. Ustawa wymaga jeszcze pewnych uzupełnień w 
punktach, które odnoszą się do innych poszkodowanych 
organizacji, 'Wkrótce ma ona w ostatecznej formie zos
tać przez komisję sejmową przyjęta.

Prezydium KK jednogłośnie postanowiło zwrócić się 
do Barbary Malak o wycofanie rezygnacji z funkcji 
rzecznika prasowego Komisji Krajowej.

Gdańsk, 11 września 1990 r.

INFORMACJE BIURA OCHRONY PRACY - dok, ze str. 2

JUŻ PRAKTYCZNIE FUNKCJONUJĄCYM funduszem dla bezro
botnych w kraju.

Wielu, uczestników spotkania wyraziło chęć bliż
szego zapoznania się z regulaminem Funduszu.

... W dn. 12 września kolejna Komisja Zakładowa "S" 
- przy Elektrowni Kozienice - zgłosiła swój akces do 
Funduszu dla Bezrobotnych. Poinformował o tym biuro 
Zarządu Regionu przewodniczący KZ "S" - Kazimierz Kuś.

opracował 
Kazimierz Owczarek

PRZYPOMINAMY: 17 września godz. 15.00 - spotkanie 
założycielskie spółdzielni mieszkaniowej przy Funda
cji Gospodarczej 1

: ij .RS-310Y1ŁLY - c.d. ze str. 1

RADOi-i. Regionalny Oddział Fundacji Gospodarczej 
"3" Ziemia Radomska zaproponowała utworzenie w Rado
miu Centrum Zatrudnienia - instytucji, która zapew
niałaby kompleksową obsługę rynku pracy województwa. 
W skład Centrum weszłyby: Agencja Badania Rynku, Re
jonowe Biuro Pracy, przedstawicielstwo Zakładu Dos
konalenia Zawodowego oraz agendy Fundacji Gospodar
czej odpowiedzialne za zwalczanie bezrobocia i res
trukturyzację gospodarki: Agencja Rozwoju Gospodar
czego, Biuro Promocji .Gospodarczych, Bank Informacji 
Gospodarczych i .Społecznych i Zwlążkowe Biuro Ochro
ny Pracy.

Fundacja zwróciła się do Prezydenta miasta o przi 
kazanie na rzecz Centrum budynku po likwidowanym 
Związku Spółdzielczym "Samopomoc Chłopska" przy ul. 
Żeromskiego 51.

KOZIENICE. Komisja Zakładowa przy Elektrowni 
Kozienice podniosła wysokość zasiłków statutowych. 
Zasiłek z tytułu urodzin dziecka wzrósł ze 112 do 
250 tys. zł, zasiłek z tytułu zgonu członka rodziny 
z 84- do 200 tys. zł, zasiłek z tytułu zgonu członka 
Związku ze 1'68 dó 100 tys. zł.

Komisja podniosła także wysokość minimalnego za
siłku bezzwrotnego do 250 tys. zł.

Uchwała weszła w życie 50 sierpnia 1990.r.

SYTUACJA NA RYNKU PRACY lOJdiaDZTWA RADOMSKIEGO 
- stan na dzień 1' września 1990 r.

1. Liczba bezrobotnych - 15.012, w tym kobiet -
- 7207. W poszczególnych miejscowościach wo jewództwi 
radomskiego zanotowano następującą ilość osób posła; 
wionych pracy: Białobrzegi - 519, Grójec - 1225, Ko 
zienlce - 1480, Lipsko — 905, Przysucha - 1478, Ra
dom - 6408, Szydłowiec - 1558, Zwoleń - 828, Pionki
- 855.

Uwaga! - w podanej liczbie bezrobotnych jest 727 
osób, które nie pracowały więcej niż 5 miesiące pru 
zarejestrowaniem się jako bezrobotni.

2. Liczba ofert pracy - 1071, w tym w Siałotr :--u
- 56, Grójcu - 172, Kozienicach - 35, Lipsku - 6, 
Przysusze -71, Radomiu - 725, Szydłowcu - 5, Zwole 
nlu - 6, Pionkach - 15.

3-. Od dnia 1 stycznia 1990 r. skierowano do prac 
1 wykreślono z rejestru 1096 bezrobotnych. 150 oso
bom udzielono kredytu na działalność gospodarczą. 5 
osób skierowano do prac interwencyjnych.

Zasiłki wypłaca się 10.265 osobom. Białobrze-; 
gach - 427, w Grójcu - 301, w Kozienicach - 13’10, 
w Lipsku - 656, w Przysusze - 1096, w Radomiu - 550 
w Szydłowcu - 1100, w Zwoleniu - 672, w Pionkach -
- 547.

4. Liczba inwalidów zarejestrowanych jako bezro
botni - 225. Oferowano dla nich 27 miejsc pracy.

5. Liczba bezrobotnych absolwentów szkół średnic 
i wyższych - 2415, w tym w Białobrzegach - 116, w 
Grójcu - 225, w Kozienicach - 265, w Lipsku - 128, 
w Przysusze - 529, w Radomiu - 783, w Szydłowcu -
- 295, w Zwoleniu - 178, w Pionkach - 101.

Dla absolwentów oferowano 119 miejsc pracy, z • • 
go aż 112 w Radomiu, 6 w Lipsku i 1 w Białobrzegach 
W pozostałych miejscowościach nie było dla obsoiwen 
tów żadnych miejsc pracy.

6. Zwolnienia grupowe zgłoszono w 176 zakładach 
pracy. Obejmą łącznie 6301 osób..W poszczególnych 
miejscowościach zanotowano następującą ilość zakła
dów zwalniających pracowników w trybie zwolnień gr« 
powych (w nawiasie ilość zwalnianych osób): Biało
brzegi - 8 (91), Grójec - 18 (364), Kozienice - 23 
(505), Lipsko - 6 (126), Przysucha - 18 (1046), Ra
dom - 91 (3703). Szydłowiec - 6 (195), Zwoleń - 4 l 
Pionki - 2 (200).
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